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Kolejne zdjęcia, które są uzupełnieniem do tych z poprzedniego numeru. Jak wspominałem działające 
prężnie tutejsze Koło Włościanek organizowało wiele szkoleń i kursów dla gospodyń domowych. Tym razem 
na zdjęciu górnym „Kurs prania i prasowania sztywnej bielizny”. Na zdjęciu dolnym z roku 1931 uczestniczki 
„Kursu Przetworów”. Fotografie ze zbiorów p. Bogumiły Galewskiej. JO
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Absolutorium dla Wójta
Podczas obrad XXIX sesji Rady 

Gminy Kaźmierz, która odbyła się 
28 czerwca 2021 roku w Pałacu 
w Kaźmierzu, rada gminy rozpatrzyła 
raport o stanie Gminy Kaźmierz za 
2020 rok. Po podjęciu przez radnych 
uchwały w sprawie udzielenia wotum 
zaufania Wójtowi Gminy Kaźmierz 
rozpoczęła się procedura absoluto-
ryjna, podczas której Skarbnik Gminy 
Kaźmierz Ewa Grabowska-Stelmaszyk 
przedstawiła: sprawozdanie z wyko-
nania budżetu Gminy Kaźmierz za 
2020 rok, informację o stanie mienia 
komunalnego, informację o kształ-
towaniu się Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy na lata 2020-
2030 i opinie Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu o spra-
wozdaniu z wykonania budżetu wraz 
z informacją o stanie mienia komu-
nalnego. Przewodniczący Komisji 
Rewizyjnej Leszek Szymkowiak przed-
stawił opinię o wykonaniu budżetu 
Gminy Kaźmierz za 2020 rok, następ-

nie przedstawiona została opinia 
Regionalnej Izby Obrachunkowej 
o opinii Komisji Rewizyjnej o wyko-
naniu budżetu Gminy Kaźmierz za 
2020 rok. Radni zapoznali się również 
z opiniami pozostałych Komisji Rady 
Gminy. Wszystkie prezentowane opi-

nie były pozytywne.
Podczas XXIX Sesji Rady Gminy 

Kaźmierz radni jednogłośnie udzie-
lili absolutorium Wójtowi Gminy 
Kaźmierz Zenonowi Gałce.

UG Kaźmierz

Odnowiona nawierzchnia na Orliku
W lipcu dzięki wsparciu firmy Ridex 

sp. z o.o. odnowiona została poliu-
retanowa (tartanowa) nawierzchnia 
boiska sportowego Orlik do koszy-
kówki, siatkówki oraz tenisa. Prac 
remontowych na najwyższym pozio-
mie dokonała firma Alpinka Joanna 
Figlak z Katowic.

• Zakres retopingu, czyli odnowy 
nawierzchni sportowej obejmował:

• U s u n i ę c i e  r o ś l i n n o ś c i 
z nawierzchni boiska oraz obrzeży

• Usunięcie mchu z nawierzchni 
boiska oraz obrzeży

• C z yszczenie  mechaniczne 
nawierzchni boiska

• Czyszczenie nawierzchni boiska 
strumieniem powietrza

• Mycie nawierzchni boiska, usu-
wanie luźnego granulatu

• Wzmocnienie nawierzchni natry-
skiem hydrodynamicznym poliureta- UG Kaźmierz

Od lewej: Zastępca Wójta Gminy Kaźmierz Ryszard Gąska, Przewodnicząca Rady Gminy Kaźmierz Arleta
Wojciechowska, Wójt Gminy Kaźmierz Zenon Gałka, Skarbnik Gminy Kaźmierz Ewa Grabowska-Stelmaszyk, 
Zastępca Przewodniczącej Rady Gminy Kaźmierz Tadeusz Kaczmarek

nowym transparentnym
• Wykonanie dwuwarstwowego 

natrysku strukturalnego w kolorze 
ceglastym

• Odtworzenie linii funkcyjnych 
boisk.

Podczas odbioru wójt Zenon 

Gałka osobiście podziękował spon-
sorowi oraz wykonawcy. Na odno-
wionym boisku odbywają się już 
treningi. Wszystkich zachęcamy i ser-
decznie zapraszamy do aktywnego 
wypoczynku!
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Inwestycje 
w Kopaninie

Kolejny chodniki w gminie Kaźmierz

W miejscowości Kopanina przy  
budynku świetlicy wykonano parking 
z kostki betonowej. Zbudowano opło-
towanie, które zabezpiecza teren  na 
którym znajdue się plac zabaw dla 
dzieci.  Zainstalowano  garaż z blachy. 
Odbioru dokonał wójt Zenon Gałka 
oraz sołtys Stanisław Przybył.

25 sierpnia br. wójt Zenon Gałka 
z sekretarzem Januszem Stróżykiem 
odwiedzili  Szkolę Podstawową 
im. Arkadego Fiedlera w Bytyniu. 
Podczas rozmowy z dyrektorem 
Mirosławem Klakiem i wicedyrek-
torem Olgą Kaczmarek  przeanalizo-
wano stan przygotowania szkoły do 
rozpoczęcia nowego roku szkolnego. 
Wśród poruszanych tematów pojawił 
się brak odpowiednio przygotowa-
nych pedagogów zainteresowanych 
pracą w małej wiejskiej szkole oraz 
obostrzenia covidowe.

Była też okazja do obejrzenia zmo-
dernizowanych pomieszczeń stołówki 
szkolnej, zaplecza kuchennego oraz 
odświeżonych sal lekcyjnych. Prace 
remontowe zrealizowano w tzw. sys-
temie gospodarczym, a wykonali je 
bezpośrednio pracownicy Zespołu 
Szkolno-Przedszkolnego z siedzibą 
w Bytyniu.

W Sokolnikach Wielkich powstał 
kolejny odcinek chodnika. Odbioru 
inwestycji dokonał Wójt Gminy 
Kaźmierz Zenon Gałka wraz z soł-
tys Weroniką Kasperek. Mieszkańcy 

UG Kaźmierz

UG Kaźmierz

Wójt ocenił stan przygotowania Zespołu Szkolno-
Przedszkolnego w Bytyniu do rozpoczęcia nowego roku 
szkolnego

nie kryją zadowolenia z nowego 
chodnika, który zapewni bezpieczną 
i wygodną komunikację pieszym.

Zakończono również budowę dwu-
stronnego chodnika w Sierpówku. 

Wykonano odwodnienie drogi rurą 
PCV 160 wraz z przykanalikami i stu-
dzienkami deszczowymi. Mieszkańcy 
mogą już korzystać z całego chod-
nika, a woda opadowa będzie odpro-
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UG Kaźmierz

Chodnik  w Sokolnikach Wielkich

Chodnik  w Bytyniuu

Chodnik  w Sierpówku

Chodnik obok placu zabaw przy ul. Nowowiejskiej

Budowa sieci kanalizacji sanitarnej z przyłączami
w ul. Topazowej i Bursztynowej w Kiączynie

Dobiega końca budowa kana-
l izacji  sanitarnej w Kiączynie 
w ulicach Topazowej i Bursztynowej. 
Wykonano kanalizację grawita-
cyjną o łącznej długości ponad 
980 metrów. Po wykonaniu robót 
w zakresie sieci wykonane będą roz-
poczęte już prace drogowe, w zakre-
sie nawierzchni asfaltowej na śla-
dzie położonej kanalizacji sanitarnej 
w ul Topazowej. Wykonawcą robót 
jest Przedsiębiorstwo Usługowo – 
Budowlano - Transportowe ANDER-
87 z Puszczykowa. Roboty trwające 
od kwietnia br. prowadzono spraw-
nie i zakończa się one w planowa-
nym terminie czyli do końca września 
2021 r. Inwestycja dofinansowana 
jest z Rządowego Funduszu Inwestycji 
Lokalnych w kwocie 400.000 zł, ze 
środków Funduszu Przeciwdziałania 
COVID-19 dla jednostek samorządu 
terytorialnego. Koszt inwestycji to 
929.880,00 zł.

UG Kaźmierz

wadzona z drogi. Na miejscu wykona-
nej inwestycji był wójt Zenon Gałka 
wraz z panią sołtys Ewą Bartyzel.

Dobiegła końca budowa kolejnego 
odcinka chodnika przy ulicy Szkolnej 
w Bytyniu. Postępy prac ocenił wójt 
Zenon Gałka wraz z radnym gminnym 
i sołtysem sołectwa Bytyń Leszkiem 
Szymkowiakiem oraz członkami rady 
sołeckiej.

Zakończyły się prace związane 
z budową nowego chodnik obok 
placu zabaw przy ul. Nowowiejskiej 
w Kaźmierzu. Dziś na miejscu inwe-
stycji z dziećmi oraz mieszkańcami 
spotkał się wójt Zenon Gałka.
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Budowa sieci kanalizacji sanitarnej w Młodasku
Trwają roboty w zakresie budowy 

sieci kanalizacji sanitarnej we wsi 
Młodasko. Wykonano już większą 
cześć robót związanych z ułożeniem 
sieci kanalizacji grawitacyjnej oraz 
kanalizacji tłocznej, którą zebrane 
ścieki z miejscowości zostaną prze-
tłoczone na oczyszczalnię ścieków 
w Bytyniu. W ramach robót oprócz 
sieci kanalizacyjnej wymieniony 
zostanie również odcinek wodo-
ciągu o długości 140 metrów w ulicy 
Wiejskiej. Rozpoczęto także prace 
w zakresie posadowienia tłoczni 
ścieków. Roboty przebiegają bez 
zakłóceń i Wykonawca robót firma 
BUD - AN z Kalisza powinien zakoń-
czyć zadanie w planowanym ter-
minie do 30.11.2021 r. Inwestycja 
realizowana jest ze środków pozyska-
nych przez Gminę Kaźmierz na ten 
cel z Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014 – 2020 oraz ze 
środków własnych Gminy. Realizacja 
zadania rozwiązuje problem gospo-
darki ściekowej w miejscowo-
ści Młodasko. Po wykonaniu prac 
mieszkańcy będą mogli podłączać 
swoje budynki do wykonanej sieci 

Europejski Fundusz Rolny na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich: Europa inwestująca w obszary wiejskie

UG Kaźmierz

podpisując umowy przyłączeniowe 
z Zakładem Usług Komunalnych 
w Kaźmierzu ul. Leśna 11, tel. 61-29-
18-187. Warunkiem prawidłowego 
rozliczenia środków unijnych jest 
bowiem uzyskanie efektu ekolo-
gicznego, a więc rezygnacja z szamb 
i podłączenie do sieci kanalizacji sani-

tarnej mieszkańców wsi Młodasko. 
Wykonanie kanalizacji sanitarnej 
poprawi jakość życia mieszkańców, 
przyczyni się do polepszenia stanu 
środowiska oraz do rozwoju terenów 
położonych w Młodasku przy drodze 
krajowej 92.

INFORMACJA - Uwaga Jubilaci

Prosimy o zgłaszanie z minimum miesięcznym wyprzedzeniem faktu obchodzenia przez mieszkańców naszej 
gminy jubileuszowych (co 5 lat) rocznic urodzin, od 90. rocznicy począwszy.

Zwracamy się do Państwa z powyższą prośbą w związku z wejściem w życie 25 maja 2018 r. Rozporządzenia 
Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. (RODO), które pozbawia na 

wystąpienie z wnioskiem o nadanie medali czy też bezpośrednie złożenie życzeń.
Wydział Promocji, Informacji i Komunikacji Społecznej Urzędu Gminy

w Kaźmierzu, ul. Szamotulska 20, 64-530 Kaźmierz, e-mail: info@kazmierz.pl, tel. 61 29 37 305.
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G ł ó w n y  U r z ą d  N a d z o r u 
Budowlanego informuje, że od 
1 lipca br. każdy właściciel lub 
zarządca budynku jest zobowiązany 
do złożenia w Centralnej Ewidencji 
Emisyjności Budynków (CEEB) dekla-
racji dotyczącej źródeł ciepła i spa-
lania paliw. Dla budynków, które już 
istnieją, właściciel lub zarządca ma 
12 miesięcy. Dla nowo powstałych 
budynków termin ten wynosi 14 dni 
od uruchomienia nowego źródła cie-
pła lub spalania paliw.

W Dzienniku Ustaw opubliko-
wano komunikat Ministerstwa Pracy, 
Rozwoju i Technologii w sprawie 
wdrożenia od 1 lipca 2021 r. deklara-
cji o źródłach ciepła lub spalania paliw 
do Centralnej Ewidencji Emisyjności 
Budynków (CEEB).

Musimy pamiętać, że deklara-
cja do CEEB jest obowiązkowa dla 
wszystkich, zarówno dla właścicieli 
nieruchomości zamieszkałych, jak 
i niezamieszkałych (Ustawa z dnia 28 
października 2020 r. o zmianie ustawy 
o wspieraniu termomodernizacji 
i remontów oraz niektórych innych 
ustaw Dz. U. z 2020 r. poz. 2127).

Celem stworzenia centralnej 
bazy (tj. CEEB – Centralnej Ewidencji 
Emisyjności Budynków) jest poprawa 
jakości powietrza – likwidacja głów-
nej przyczyny zanieczyszczeń – emi-
sji substancji powodujących smog. 
Dla obywateli zostaną uruchomione 
usługi, które przyczynią się do 
poprawy stanu technicznego budyn-
ków w zakresie bezpieczeństwa, np. 
zamówienie przeglądu kominiar-
skiego czy inwentaryzacji budynku. 
W bazie znajdą się docelowo wszyst-
kie budynki, które posiadają źródło 
ciepła o mocy nieprzekraczającej 
1 MW. 

Deklaracje do CEEB można składać 
w formie elektronicznej – jest to naj-
szybszy oraz najwygodniejszy sposób. 
Deklarację można złożyć, nie wycho-

dząc z domu (zachęcamy wszystkich 
do korzystania z elektronicznego spo-
sobu składania deklaracji). Możliwość 
składania deklaracji w sposób 
cyfrowy będzie wdrażane zgodnie 
z wymaganiami bezpieczeństwa – 
po zalogowaniu w systemie Węzła 
Krajowego. Sposobem uwierzytelnie-
nia będzie Profil Zaufany, E-dowód 
oraz podpis kwalifikowany, w formie 
papierowej – wypełniony dokument 
można będzie wysłać listem albo zło-
żyć osobiście we właściwym Urzędzie 
(zgodnie z lokalizacją budynku).

Druki do pobrania można znaleźć 
na stronie www.gunb.gov.pl

W deklaracji właściciel domu 
powinien zgłosić wszystkie źródła 
ogrzewania. Wskazuje on bowiem 
informacje o liczbie i rodzaju eksplo-
atowanych w obrębie nieruchomo-
ści źródeł ciepła lub źródeł spalania 
paliw, o których mowa odpowiednio 
w art. 27a ust. 2 pkt 1 lit. a i c ustawy 
o wspieraniu termomodernizacji 
i remontów oraz o centralnej ewiden-
cji emisyjności budynków oraz o ich 
przeznaczeniu i wykorzystywanych 
w nich paliwach.

Przepisy wprowadzające obo-

wiązek złożenia deklaracji zostały 
wzmocnione przepisami sankcyjnymi, 
uwzględniającymi jednocześnie insty-
tucję czynnego żalu.

W art. 27h o wspieraniu termomo-
dernizacji i remontów oraz o central-
nej ewidencji emisyjności budynków 
wprowadza się sankcje karne, które 
mogą być nakładane w przypadku 
niezłożenia w ustawowym termi-
nie ww. deklaracji. Za brak złożenia 
deklaracji będzie grozić grzywna, 
która jest wymierzana na zasadach 
ogólnych kodeksu wykroczeń. Jeżeli 
jednak zreflektujemy się, że nie 
złożyliśmy deklaracji zanim samo-
rząd „poweźmie” o tym informację, 
możemy uniknąć kary, przesyłając 
wymagane informacje do urzędu 
w ramach czynnego żalu.

Założeniem ustawodawcy jest 
doprowadzenie do sytuacji, w któ-
rej obywatel złoży deklarację, nawet 
z uchybieniem terminu.

Informacji dotyczących CEEB 
udzielają:

Agnieszka Dryjańska - tel. 
612937332 oraz Marek Jakubowsk - 
tel. 612937322.

Centralna Ewidencja Emisyjności Budynków (CEEB)

źródło: www.gunb.gov.pl

Centralna Ewidencja Emisyjności Budynków (CEEB)



strona 6

Idąc w stronę rynku w Kaźmierzu 
spoglądałem w niebo i w głębi duszy 
stwierdziłem: ładnie jest i ciepło… 
i tylko nieduże chmurki co i raz 
zakrywały słonko dając tym samym 
odrobinę wytchnienia. W oko-
licy przystanku autobusowego już 
się gromadziła grupa ludzi, którzy 
w to niedzielne popołudnie zechcieli 
skorzystać z propozycji naszego 
Stowarzyszenia Kaźmierz, czyli 
rodzinnego spotkania przebiegają-
cego tradycyjnie w duchu sportowej 
rywalizacji. Przyglądając się ostatnim 
zapisom uczestnictwa w imprezie 
w głowie zrodziła mi się nieco pom-
patyczna myśl, że dzień 27 czerwca 
przejdzie w naszej lokalnej społecz-
ności do annałów, gdyż to pierwsze 
tego typu wydarzenie, które w nowej 
poluźnionej covid-owej rzeczywisto-
ści zdarzyło się naprawdę. Zewsząd 
uśmiechy, rozmowy i ludzki gwar było 
słychać a w mej głowie kolejna myśl 
urosła: może to szaleństwo zbiorowej 
odpowiedzialności, za pandemiczną 
rzeczywistość przeminęła i na stałe 
powrócimy do normalnego trybu 
życia ? …

„Razem raźniej” – złaz 2021

Tekst i zdjęcia
Remigiusz Kaczmarek.

szość tj. „Razem raźniej”. Miło jest 
i radośnie na duszy każdemu, tym 
bardziej organizatorowi jakiejkol-
wiek imprezy, kiedy widzi zaintere-
sowanie osób trzecich, którzy korzy-
stają z tego wysiłku i zaangażowania 
osób bezpośrednio zaangażowanych 
w proces przebiegu w tym przypadku 
sportowo-rekreacyjnych zmagań. 
Tym razem niestety tylko czworo 
osób posługiwało się kijkami na tra-
sie, a na rowerach 30 cyklistów poje-
chało ku mecie zorganizowanej tra-
dycyjnie na stawkach przy ul. Leśnej. 
Zawiedli biegacze nie stawiając się 
na linii startu. Jednak obserwując na 
mecie docierających sportowców, 
kiedy widoczny był wysiłek i radość 
na twarzach można było sobie rzec: 
warto było to zorganizować, warto 
było przemóc ludzkie obawy i roz-
terki. Jesteśmy pewni, że miłe wspo-
mnienia i wesołość ze wspólnie 
spędzonych chwil będą zachętą do 
uczestnictwa w kolejnej jesiennej 
edycji tych rekreacyjnych zmagań.

Do zobaczenia!

Na to pytanie tylko czas wszystkim 
nam odpowie! Wiem jedno, że przez 
ostatni rok będąc  pozamykanymi 
w domach, zmuszani do wykony-
wania tylko niezbędnych życiowych 
czynności, żyjąc w obawie o każde 
ludzkie zdrowie spragnieni jesteśmy 
kontaktów z drugim człowiekiem, 
z naszymi sąsiadami czy naszymi 
krewnymi. Dlatego wyjątkowo pięk-
nie i celnie wpisuje się tytuł przygo-
towanej imprezy w naszą  teraźniej-
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Plenerowy entourage Nadzwyczajnego Zgromadzenia 
Sprawozdawczo - wyborczego Stowarzyszenia Kaźmierz

Ze względów, iż Pan Prezes 
Andrzej Pawłowski poprosił w 2020 
roku Zarząd, (jeszcze przed upły-
wem kadencji 2018-2022) o zwol-
nienie z funkcji prezesa i członka 
Zarządu, musiało odbyć się (wg 
Statutu Stowarzyszenia „Kaźmierz 
Nadzwyczajne Zgromadzenie człon-
ków). Doszło do tego po ustaniu 
zagrożenia Covid-19 dnia 27 czerwca 
2021 r. późnym popołudniem 
w pięknych plenerach stanicy rybac-
kiej przy ul. Leśnej. Posiedzenie otwo-
rzył Prezes p. Andrzej Pawłowski, 
który powitał przybyłych człon-
ków Stowarzyszenia i wójta Gminy 
Kaźmierz Pana Zenona Gałkę. 
Następnie zaproponował porządek 
obrad, które w jawnym głosowaniu 
jednogłośnie zostało przyjęte.

W wyniku procedur Statutowych, 
jakie każdorazowo muszą się odbyć, 
niedzielnemu zebraniu zaczął prze-
wodniczyć pan Tomasz Koryl. 
Wybrano także sekretarza obrad 
i komisję skrutacyjną. Przewodniczący 
na tym etapie oddał głos panu pre-
zesowi p. Andrzejowi. Ten z wielce 
sobie znanym zaangażowaniem 
przedstawił zgromadzonym relację 
z działalności nie tylko za ostatni czas 
pracy ale za całe dziesięć lat istnie-
nia Stowarzyszenia Kaźmierz i jego 
zarządu czyli od samego początku 
i momentu rejestracji naszej organi-
zacji po dzień dzisiejszy. Pan Prezes 
Pawłowski prosząc w mowie koń-
cowej o udzielenie absolutorim 
Zarządowi stowarzyszenia jednocze-
śnie złożył na ręce zebranych swoją 
prośbę o zwolnienie z funkcji prezesa. 
W wyniku dyskusji, przekazywania 
wzajemnych uwag i opinii gremium 
obecne tego dnia na spotkaniu okla-
skami podziękowało za te wielce 
istotne dokonania, które ustępujący 
Zarząd Stowarzyszenia zaprezento-

wał. A było za co dziękować, ponie-
waż startując, jak to się mówi potocz-
nie „od zera”, przedstawione liczby, 
ilość imprez, ilość wniosków i innych 
pism proceduralnych może powalić 
z nóg. Okazuje się, że 10 lat wytężo-
nej pracy, zaangażowania i otwarto-
ści na drugiego człowieka może tylko 
zaowocować tak wspaniałymi efek-
tami. Przychylając się jednak do wnio-
sku ustępującego Prezesa gremium 
w pełni zrozumienia przyjęło jego 
sprawozdanie i jednocześnie wyraziło 
zgodę na ustąpienie Jego i Zarządu.

W wyniku takiego przebiegu gło-
sowania przewodniczący spotkania p. 
Koryl przedstawił wniosek o wybra-
nie nowego składu Zarządu i prezesa 
Stowarzyszenia Kaźmierz. Na nowego 

Prezesa „Stowarzyszenia Kaźmierz” 
zaproponował pana Sebastiana 
Bobera a do zarządu następu-
jące osoby: pan Tomasz Koryl, pan 
Piotr Banaszczyk i pani Agnieszka 
Przybylska. Po krótkiej dyskusji prze-
prowadzono głosowanie, które zaak-
ceptowało propozycje osobowe 
przestawione przez pana przewod-
niczącego. Dzięki takiej decyzji mógł 
ukonstytuować się nowy Zarząd pod 
wodzą nowego prezesa.

Następnie nowy Prezes, pan S. 
Bober zabierając głos podziękował 
zgromadzonym za okazane zaufanie, 
przedstawił swój skrócony plan dzia-
łań i prosił zarówno o wsparcie, jak 
również wyrozumiałość przynajmniej 
na początku swej działalności na tak 
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eksponowanym  stanowisku. Z kolei 
pan Andrzej Pawłowski w krótkiej 
refleksji życzył swemu następcy suk-
cesów i  przekazał, jak to sam nazwał: 
„symbol władzy prezesowskiej” czyli 
matrycę do bicia naszych stowarzy-
szeniowych znaczków. Wraz ze swym 
odejściem z prezesowania złożył 
również podziękowania za wielolet-
nią współpracę członkom Zarządu, 
któremu przewodniczył a także 
członkom założycielom naszego 
Stowarzyszenia Kaźmierz, że odwa-
żyli się wziąć na swe barki to szczytne 
działanie i że pracą, tak owocnie 
wspierali z czasem prowadzoną sta-
tutową działalność.

Niestety mamy nadal czas pande-
mii, który teraz co prawda w swych 
obostrzeniach jest złagodzony mimo 
to na nasze spotkanie został zapro-
szony tylko jeden gość a mianowicie 
Wójt Gminy Kaźmierz, Pan Zenon 
Gałka. Pan Wójt w swym wystąpie-
niu również podziękował za te lata 

pracy i niesienia w świat reklamy 
o naszej ‘małej ojczyźnie”. Jak sam 
stwierdził było to czasami bezwiedne 
i niesamowicie miło mu było słyszeć 
słowa pochwały o Kaźmierzu a zwią-
zane z pracą naszego stowarzyszenia. 
Liczy, że nadal owocnie będziemy 
współpracować i że „Stowarzyszenie 
Kaźmierz” nadal będzie się rozwijało 
pod wodzą nowego prezesa i nowego 
Zarządu. Zebrani na spotkaniu człon-
kowie stowarzyszenia również nie 
ukrywali nadziei, że współpraca 
Pana Wójta, Urzędu Gminy i naszej 
organizacji będzie się umacniać 
z obustronną korzyścią, a której głów-
nymi beneficjentami i tak stają się 
mieszkańcy naszej gminy a pośred-
nio członkowie ich rodzin, krewni 
i znajomi z dalszych rejonów naszego 
pięknego kraju.

Cóż – podsumowując tę relację 
mamy nadzieję, że i Wy, czytający 
te słowa podobnie oceniacie naszą 
dotychczasową 10-letnią pracę i sta-

rania, że nadal będziecie je wspierać 
i że będziecie uczestniczyć w impre-
zach przez nas organizowanych 
i dobrym słowem nadal wspierać 
będziecie nasze inicjatywy. Jednak 
jeszcze lepszym pomysłem byłoby 
abyście się odważyli i wstępowali 
w szeregi „Stowarzyszenia Kaźmierz”. 
Zgłaszając swój akces w wymierny 
sposób będziecie mogli mieć wpływ 
na to, co się dzieje a nowe pomysły, 
nowe inspiracje i rady, jak rozwijać 
naszą lokalną społeczność mogą się 
tylko przyczynić do rozwoju lokal-
nego życia. Wszakże tego wszy-
scy sobie życzymy angażując się 
w różnoraką dzielność czy wspierając 
poprzez swoje członkostwo w orga-
nizacjach, które przynoszących nam 
dumę i zadowolenie. Zapraszamy 
wszystkich w poczet członków 
„Stowarzyszenia Kaźmierz”!

Tekst i zdjęcia
Remigiusz Kaczmarek.

Modernizacja w Zespole Szkolno-Przedszkolnym 
w Bytyniu

Trwa modernizacja w Zespole 
Szkolno-Przedszkolnym w Bytyniu. 
Należące do zespołu Publiczne 
Przedszkole w Gaju Wielkim odwie-
dził dzisiaj wójt Zenon Gałka. Postęp 
prac przedstawił radny Bogusław 
Wurst oraz pani Joanna Klorek.

UG Kaźmierz
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Jerzy Oses, Elwira Fronczak

Kaźmierski akcent na obchodach 77. rocznicy wybuchu 
Powstania Warszawskiego

W tym roku rocznicę wybuchu 
Powstania Warszawskiego dane mi 
było obchodzić w Warszawie. Było 
to możliwe dzięki Państwu Elwirze 
i Grzegorzowi Fronczakom człon-
kom Stowarzyszenia Miłośników 
Historii HUZAR, którzy umożliwili mi 
wyjazd do stolicy w ramach projektu 
„Wspólna Sprawa 1944”. Oczywiście 
przywiozłem z wyprawy sporo zdjęć, 
a wkrótce dostępna będzie także 
relacja filmowa.

„Wspólna sprawa 1944”
Projekt, którego celem jest upo-

wszechnianie wiedzy wśród uczniów 
wielkopolskich szkół oraz harce-
rzy o Powstaniu Warszawskim oraz 
udziału Wielkopolan w tych jakże waż-
nych dla nas Polaków wydarzeniach.

Fundacja Kochania Poznania wpi-
sała w swój projekt szereg działań 
edukacyjnych. Projekt sfinansowany 
przez Narodowy Instytut Wolności 
ze środków Fundusz Inicjatyw 
Obywatelskich na lata 2021 – 2030.

Zwieńczeniem projektu edukacyj-
nego realizowanego przez Fundację 
Kochania Poznania było wydarze-
nie „Wielkopolska Barykada 1944”, 
które zostało objęte patronatem 
honorowym Ministerstwa Kultury, 
Dziedzictwa Narodowego i Sportu 
oraz Ministra Edukacji i Nauki.

„Wielkopolska Barykada 1944” 
została utworzona na dziedzińcu 
Pałacu Potockich. Odwiedzający mieli 
okazję zapoznać się z 5 postaciami 
Wielkopolan biorących aktywny 
udział w przebiegu Powstania 
Warszawskiego:

- doktor Józef Granatowicz,
- profesor Janusz Zeyland,
- profesor Wiktor Dega,
- Jadwiga „Giga” Wilczkiewicz de 

        Laurens,
- Maria Psarska „Mariolka” (profe-

sor Maria Chmiel).

W ramach żywych lekcji historii 
rekonstruktorzy przygotowali wiele 
pokazów, animacji, grę edukacyjną 
oraz inscenizacje ukazujące życie 
codzienne powstańców, ich umundu-
rowanie, uzbrojenie, ubrania cywilne, 
powstańczy lazaret, punkt opatrun-
kowy. Uczestnicy wydarzenia to m.in.: 
uczniowie Szkoły Podstawowej nr 3 
w Luboniu, Fundacja Rysy, SMH Huzar, 
harcerze ZHP/ZHR, Studenckie Koło 
Literacko-Teatralne „Dygresja”, Odra 
Niemen, #cisneklate. Stowarzyszenie 
Miłośników Historii „HUZAR” przygo-
towało stanicę powstańczą ze szwal-
nią opasek w bar-wach narodowych. 
Zaprezentowali, jak ubrana była lud-
ność cywilna, jaką bronią dyspono-
wali powstańcy oraz jak funkcjono-
wali na co dzień. Opaski powstańcze 
szyli na 2 starych maszynach kra-
wieckich: ponad stuletniej maszy-
nie czółenkowej na korbkę SINGER 
oraz maszynie szpulkowej na korbkę 
SIGMA. Łącznie rozdali odwiedza-
jącym Wielkopolską Barykadę' 44 
ponad 400 sztuk opasek. W punk-
cie poboru do Armii Krajowej każdy 
chętny mógł otrzymać oficjalny 

przydział do powstańczego oddziału 
w postaci legitymacji Armii Krajowej 
Okręg Warszawski.

Przy punkcie poboru do AK utwo-
rzyli punkt opatrunkowy, gdzie 
zaprezentowali wyposażenie sanita-
riuszek udzielających rannym pierw-
szej pomocy w czasie Powstania 
Warszawskiego.

W proponowanych przez nich dzia-
łaniach na powstańczej barykadzie 
z wielkim zaangażowaniem wspierali 
ich uczniowie ze Szkoły Podstawowej 
im. Arkadego Fiedlera w Bytyniu: 
Maria Szulc, Klaudia Poznańska, Maja 
Modzelewska, Alicja Sidorowicz, 
Wojciech Chizari wraz z Panią Iwoną 
Ludwiczak – nauczycielką historii.
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Spotkanie 
Amazonek

Mistrzostwa Polski - Minisiatkówka KS Indra

W dniu 08.08.2020 r. w Kaźmierskie 
Amazonki wraz z Szamotulskimi 
Amazonkami "Halszka" zorganizo-
wały spotkanie integracyjne.

To pierwsze takie spotkanie po 
czasie covidowej izolacji, któremu 
towarzyszyła radość i duch dobrej 
zabawy.  O kulinarne przysmaki  
zadbały same Amazonki zaś o oprawę 
muzyczną spotkania  Krzysztof Koput.

Zaszczycił nas swą obecnością 
wójt Gminy Zenon Gałka ,który 
zawsze wspiera nasze Stowarzyszenie 
i dzięki temu możemy działać .

Stowarzyszenie liczy 24 członki-
nie, samych Amazonek jest 19, osoba 
z chorobą onkologiczną oraz członki-
nie wspomagające. Członkinie spo-
tykają się raz w tygodniu /czwartki/ B.CH.

Maciej Latawiec

w Salce przy Kościele. Korzystają 
z masażu limfatycznego oraz gim-
nastyki, jest też czas na rozmowy 
szczególnie z tymi które potrzebują 
wsparcia.

Spotkania integracyjne choć na 

chwilę pomagają nam zapomnieć o  
naszej chorobie. Jest to dzień wspól-
nej zabawy, radości, rozmów i pla-
nów na przyszłość.

Do zobaczenia za rok!

Podczas wakacji zawodnik sek-
cji minisiatkówki KS Indra Kaźmierz 
Paweł Latawiec reprezentował naszą 
gminę na Mistrzostwach Polski 
w Gliwicach.

Pod koniec czerwca Paweł 
wspólnie z kolegą Wojtkiem zajęli 
II miejsce w Finale Wielkopolski 
w minsiatkówce w kategorii "dwó-
jek". Uzyskany wynik uprawniał do 
wyjazdu na ogólnopolskie zawody 
do Gliwic. Zanim wyjechaliśmy na 
Mistrzostw Polski, chłopcy brali jesz-
cze udział w zgrupowaniu z zaprzyjaź-
nionym AMS Mini Volley z Kamiennej 
Góry (dziewczęta z Kamiennej 
Góry zdobyły brązowy medal 
w kategorii "dwójek"). Od czwartku 
do soboty 26-28 sierpnia w Arenie 
Gliwice rozgrywany był 27. Wielki 
Finał Ogólnopolskich Mistrzostw 
w Minisiatkówce im. Marka Kisiela 
o Puchar KINDER Joy of moving. 
W turnieju zagrało łącznie 195 dru-
żyn z całego kraju. O tytuł mistrza 

Polski w kategorii "2", "3", "4" dziew-
cząt i chłopców rywalizowało 900 
zawodniczek i zawodników. Sekcję 
minisiatkówki KS Indra Kaźmierz 
reprezentował Paweł wraz z kolegą 
Wojtkiem jako Tarnovia Volleyball 
Tarnowo Podgórne. Pierwszy dzień 
nie był udany dla naszych siatkarzy. 
Grupa była bardzo mocna i chłopcy 
zanotowali 3 minimalne porażki 
z Tomaszowem Mazowieckim 2:0, 
Strzyżowem 2:1 i Wrocławiem 2:0. 
Pozycja w grupie decydowała o tym 
czy zagramy o miejsca 1-16 lub 17-32. 
W drugim dniu występ był już dużo 
lepszy, wygraliśmy 5 spotkań po 2:0 
z Toruniem, Radlinem, Krosnem, 
Buskiem Zdrój, Olsztynem i przegra-
liśmy po raz drugi ze Strzyżowem 0:2. 
W sobotę rozegrane zostały mecze 
o miejsca. Paweł i Wojtek wygrali 
oba mecze z Toruniem i Strzyżowem 
po 2:0. Tym samym zajęli 17 miejsce. 
Bilans turnieju 7 zwycięstw, 4 prze-
grane spotkania. Dziękujemy Wam 

za wspaniałe emocje podczas tych 
zawodów, które były niewątpliwie 
świętem siatkówki w Polsce. 

Paweł, Wojtek byliście wspaniali!
Dziękujemy wam wszystkim 

zawodnikom, rodzicom, trenerom 
i działaczom klubów KS Indra oraz 
Tarnovia Volleyball. Pokazaliście, że 
w tych trudnych czasach możemy 
przeżywać tak piękne chwile radości. 
Dla tych chwil warto ciężko trenować.
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3. 24.07 - ul. Szkolna - Kiączyn dwo-
rek - Sierpówko - Gaj Wielki kaplica, 
figury, budynek Poczty Konnej 
- Dworek
4. 31.07 - stacja kolejowa w Kaźmierzu 
- wycieczka piesza
5. 7.08. - Pałac na Nowowiejskiej - 
Izba Pamięci
6. 14.08 - Kościół w Kaźmierzu , 
kaplice przykościelne - wycieczka 
piesza
7. 21.08 - wokół zalewu - piesza 
wycieczka

Jeśli będą chętni, to możemy 
powtórzyć wybrane wycieczki rowe-
rowe w innym terminie. Zapraszamy 
do uczestnictwa.

Relacja z wycieczek „Szlakiem przydrożnych kapliczek 
i figur w Gminie Kaźmierz”

Kapliczki i figury przydrożne są 
odwiecznym elementem naszego kra-
jobrazu, historii, świadectwem wiary, 
dziedzictwem kultury.

Stojące na rozdrożu dróg, wśród 
lasów i pól, zmuszają do refleksji 
i pytań. Dlaczego tu powstały, kto 
i kiedy je postawił. Dla nas stały się 
inspiracją do realizacji projektu finan-
sowanego z Narodowego Instytutu 
Wolności oraz wyznacznikiem dla tras 
rowerowych po naszej gminie. Celem 
wycieczek jest poznanie cząstki histo-
rii i piękna przyrody najbliższej oko-
licy, celem też jest rekreacja rowe-
rowa oraz integracja społeczności 
kaźmierskiej.

Do tej pory odbyliśmy trzy 
wycieczki, oto ich trasy:
• ul. Szkolna - Stare kapliczka - 
Rumianek ścieżka edukacyjna - 
powrót ul. Szkolna
• ul. Dolna - Dolne Pole - Brzezno 
kapliczka- Chlewiska kapliczka - 
Chrusty - Radzyny - Radzyny Góry 
figura - ul. Leśna - piknik nad Stawami 
na Leśnej.
• ul. Dolna - Dolne Pole - Brzezno 
kapliczka - Chlewiska kapliczka 
- Chrusty ruiny domostw - G.A„ 
Radzyńskie zagajniki” u J. Pszczoły 
postój na kawę - Radzyny Góry -  ul. 
Leśna.

Wycieczki są bezpłatne. Trasy 
rowerowe liczą od 15 do 20 km dro-
gami gminnymi, w soboty o godz. 
16.00. Każdy uczestnik jest ubez-
pieczony od NW. Tempo jazdy jest 
dostosowane do najsłabszego rowe-
rzysty. Na trasie zatrzymujemy się 
w miejscach ciekawych historycznie 
i przyrodniczo. Kompetentne osoby 
zapoznają uczestników z walorami 
tych miejsc. Poza tym świetnie się 
integrujemy zwiedzając naszą gminę, 
podziwiając krajobraz, widoki, urocze 
zakątki do rekreacji. W rezultacie tych 

ZŚ

wycieczek powstanie przewodnik 
z trasami rowerowymi. Uczestnicy, na 
zakończenie projektu wezmą udział 
w pikniku w Radzynach. Projekt jest 
przewidziany na udział 100 osób. 
Można się zapisywać na wycieczki 
pod tel. 662 038 988.

Terminy i trasy pozostałych 
wycieczek
1. 3.07 - ul. Wiśniowa - cmentarz 
poniemiecki w Sokolnikach Małych 
- Sokolniki Małe figury - Sokolniki 
Wielkie kaplica, krzyż - Komorowo 
plaża - Komorowo Dworek - 
Gorszewice - ul. Jabłoniowa
2. 17.07 - ul Szkolna - Kiączyn - 
Młodasko kapliczka - Bytyń kościół, 
figura, pałac - Witkowice
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i muzeum dzieci wrzesińskich.
Mogliśmy przenieść się w czasie, 

usiąść w oryginalnych ławkach szkol-
nych, a i obejrzeć niemy film odnale-
ziony w Paryżu z 1905 roku. Po wielu 
atrakcjach bezpiecznie wróciliśmy do 
Kaźmierza.

Studenci UTW
w Pakszynie

Półkolonie 
w Kaźmierzu

K o ł o  t u r y s t y c z n e  U T W 
w Kaźmierzu zorganizowało w dniu 
10 lipca 2021 wycieczkę na plantację 
lawendy do miejscowości Pakszyn 
koło Czerniejewa. Oprowadziła nas 
po plantacji właścicielka Paulina 
Michalak. Poznaliśmy historię 
powstania, etapów rozwoju ale i pro-
blemów plantacji. Mogliśmy zoba-
czyć destylację olejku lawendowego, 
suszarnię oraz skosztować lemo-
niady i lodów lawendowych oraz 
nieograniczenie korzystać z uroków 
kwitnącej lawendy. Po nacieszeniu 
zmysłów wzroku, zapachu i smaku 
udaliśmy się w kierunku pałacu 
w Czerniejewie. Niestety mimo wielo-
krotnych prób nie udało nam się zała-
twić wejścia do środka. Obejrzeliśmy 
jedynie pałac z zewnątrz. Bardziej 
przychylna i pełna uroku była restau-
racja Margeritta która czekała na 
nas z przygotowanym posiłkiem. 
Restauracja Jarosława i Barnadetty 
Gasik mieści się w jednym z naj-
cenniejszych zabytków Wrześni na 
Opieszynie. W tym miejscu już od śre-
dniowiecza znajdowała się siedziba 
kolejnych właścicieli miasta. Pałac 
w obecnym kształcie powstał w 1870 

W lipcu odbyły się dwutygo-
dniowe półkolonie letnie w szkole 
podstawowej w Kaźmierzu. Dzieci 
z klas 3 do 5 wraz z opiekunami 
codziennie udawały się na wycieczki 
w różne ciekawe miejsca aby wspól-
nie miło spędzić czas. Odwiedziły 
kolejno: Kino Halszka w Szamotułach, 
"Tarnowskie Termy", Jump Arenę  - 
park trampolin w Poznaniu, Muzeum 
Arkadego Fiedlera w Puszczykowie, 
Park linowy w Jankowicach oraz Deli 

Irena Kałka

roku dla Edwarda hr. Ponińskiego. 
Obecnie pałac pięknie odrestauro-
wany i cieszący oko swoimi gustow-
nymi dekoracjami, wnętrzami ale 
i architekturą ogrodową. Po nacie-
szeniu zmysłów wzroku i smaku przy-
szedł czas na zwiedzenie Wrześni 

Park w Trzebawiu. Kierownikiem 
półkolonii w bieżącym roku była 
Pani Marta Bartkowiak - pedagog 
w Szkole Podstawowej w Kaźmierzu. 
Półkolonie zostały dofinansowane 
ze środków Gminnego Programu 

Profilakt yki  i  Rozwiązy wania 
Problemów Alkoholowych. W pierw-
szy dzień półkolonii dzieci przywitał 
Wójt Zenon Gałka życząc przyjem-
nych i bezpiecznych wyjazdów.

UG Kaźmierz
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Otwarcie biblioteki w nowej siedzibie

Warsztaty z ukulele

Po kilkumiesięcznych pracach 
adaptacyjnych, czerwcowej prze-
prowadzce nastąpił moment uroczy-
stego otwarcia biblioteki w nowym 
miejscu. 1 lipca pałac przy ul. 
Nowowiejskiej 15 stał się główną sie-
dzibą Biblioteki Publicznej i Centrum 
Kultury w Kaźmierzu. Na uroczy-
stość oficjalnego otwarcia biblioteki 
zostali zaproszeni przedstawiciele 
władz samorządowych: przewodni-
cząca Rady Gminy Kaźmierz – Arleta 
Wojciechowska, wójt gminy Kaźmierz 
– Zenon Gałka, zastępca wójta – 
Ryszard Gąska, dyrektorzy placó-
wek oświatowych z terenu gminy 
Kaźmierz, przedstawiciele zaprzyjaź-
nionych organizacji, stowarzyszeń.

Niestety, obostrzenia związane 
z sytuacją epidemiologiczną mocno 
ograniczyły uroczystość. Podczas 
otwarcia biblioteki padło wiele cie-
płych słów. Dyrektor Biblioteki 
Publicznej i  Centrum Kultury 
w Kaźmierzu – Bogumiła Magdziarek 
podziękowała władzom samorzą-
dowym za realizację przedsięwzię-
cia, zastępcy Wójta – Ryszardowi 

W sierpniu pałac rozbrzmiewał 
dźwiękami ukulele.

Tajniki gry na ukulele odkrywał 
przed uczestnikami zajęć gitarzysta 
i kompozytor, Przemysław Śledź. Dla 
większości grupy był to pierwszy kon-
takt  z tym instrumentem, dla nie-
których była to okazja doskonalenia 
swoich umiejętności. 

O tym, jak zdolni okazali się uczest-
nicy warsztatów, a przede wszyst-
kim jak fantastycznym, inspirującym, 
mającym świetny kontakt z dziećmi 
i młodzieżą jest prowadzący zaję-
cia muzyk można było się przekonać 
podczas koncertu kończącego naukę 
gry na ukulele.

Gąsce za ogromne zaangażowanie. 
Dyrektor wyraziła również nadzieję 
na dalszą, owocną współpracę ze 
szkołami, przedszkolami, organiza-
cjami. Zaproszeni goście wypowiadali 
słowa uznania, składali także życze-
nia pomyślnego rozwoju instytucji. 
Po przecięciu wstęgi przez Wójta 
i Zastępcę Wójta, przedstawicieli 
Rady Gminy – Zdzisławę Śmieszek, 
Bogdana Hałaszkiewicza, byłą dyrek-
tor biblioteki – Marię Sobkowiak oraz 
obecną dyrektor, zaproszeni goście 
mogli obejrzeć efekt wielomiesięcz-
nych prac. Biblioteka

Biblioteka



strona 14

Święto Chleba i Sera 2021
Za nami kolejna edycja obcho-

dów Święta Chleba i Sera, którą zor-
ganizowaliśmy wspólnie z Biblioteką 
Publiczną i  Centrum Kultury 
w Kaźmierzu oraz firmą Hochland 
Polska sp. z o.o.

W tym roku jednodniowa impreza 
zapewniła uczestnikom wiele atrak-
cji. Wystartowaliśmy rajdem rowe-
rowym zorganizowanym wspólnie 
ze Stowarzyszeniem Kaźmierz, który 
cieszył się dużym zainteresowa-
niem. Na starcie obecni byli m.in.: 
Wojewoda Wielkopolski Michał 
Zieliński, Wójt Gminy Kaźmierz Zenon 
Gałka, Prezes Hochland Polska Peter 
Knauer, Sekretarz Gminy Janusz 
Stróżyk, Prezes Stowarzyszenia 
Kaźmierz Sebastian Bober, Dyrektor 
Szkoły Podstawowej w Kaźmierzu 
Sylwia Zagórska oraz Wicedyrektor 
Szkoły Podstawowej w Kaźmierzu 
Anita Rutkowska. Podczas mszy świę-
tej dziękczynnej, którą odprawił ks. 
Marek Frąckowiak rolnicy, zapro-
szeni goście oraz pozostali uczest-
nicy podziękowali za zebrane plony. 
Następnie Starości dożynkowi: Pani 
Agnieszka Samoląg oraz Sebastian 
Czepczyński tradycyjnie przekazali 
poświęcony chleb Wójtowi Gminy 
Kaźmierz Zenonowi Gałce. Wójt 
podczas swojego przemówienia 
powitał uczestników, podsumował 
tegoroczne żniwa i podziękował rol-
nikom za trud włożony w pracę na 
roli. Zwrócił uwagę na obecną sytu-
ację w kraju – zbliżającą się czwartą 
falę pandemii. Głos zabrali również: 
Senator Jan Libicki, Poseł Krzysztof 
Paszyk, Profesor Tadeusz Michalski 
oraz Pan Andrzej Czepczyński. 
Podczas Święta Chleba i Sera zostały 
wręczone „Statuetki Siewcy”, które 
otrzymali: doktor Edwin Naglik, były 
kierownik Stacji Doświadczalnej IUNG 
w Baborówku w uznaniu za wielolet-

nią współpracę i duży wkład pracy na 
rzecz podnoszenia poziomu rolnictwa 
Gminy Kaźmierz oraz Pan Ireneusz 
Glanc, delegat do Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej w uznaniu za wieloletnie, 
wzorowe i efektywne prowadzenie 
rodzinnego gospodarstwa rolnego 
oraz aktywną działalność na rzecz 
środowiska rolniczego. „Orderami 
Wdzięczności Matce Wsi” odzna-
czono natomiast: Panią Bożenę 
Szukałę z Sokolnik Małych oraz Panią 
Mieczysławę Piotrowską z Gaju 
Wielkiego. Podczas tegorocznych 
obchodów na dzieci czekało wiele 
atrakcji: dmuchańce, lody na bazie 
twarożka oraz baloniarz, do którego 
cały czas ustawiała się długa kolejka. 
Firma Rekopol angażowała dzieci 
do wspólnych zabaw z nagrodami, 
a przy okazji prowadziła zajęcia z edu-
kacji ekologicznej. Natomiast firma 
Hochland na swoich stoiskach zapew-
niała degustacje dań na bazie swoich 
serów. Bardzo duże wrażenie robiły 
loty balonem Almette, które w godzi-
nach wieczornych cieszyły się dużym 
zainteresowaniem. Ciesiółka Auto 
Grup dała możliwość jazdy testo-
wej autami elektrycznymi. Podczas 
koncertów wystąpiły zespoły: roc-
kowe Black Sapal firmy Hochland 
oraz Nagel - The Cool Band. Gwiazdą 
wieczoru był zespół „Szafa gra”, któ-
rego członkowie podczas swojego 
występu w zaskakujący sposób wcie-
lali się w rolę gwiazd sceny muzycznej 
porywając publiczność do wspólnej 
zabawy. Na zakończenie dyskotekę 
poprowadził DJ Mecen.

Dziękujemy wszystkim zaanga-
żowanym w organizację obchodów 
Święta Chleba i Sera 2021 i do zoba-
czenia za rok!

UG Kaźmierz
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Bańkowy zawrót 
głowy

Turniej FIFA 21 o puchar Wójta Gminy Kaźmierz

Piknik z niedźwiedziami w plenerze

Radośnie, głośno i kolorowo 
świętowano 1 lipca przy pałacu 
w Kaźmierzu. Tysiące kolorowych 
baniek mydlanych unosiło się 
w powietrzu. Okazja była nieco-
dzienna i to podwójna: powitanie 
wakacji a przede wszystkim biblioteki 
w nowej siedzibie. Podczas zabaw 
rozstrzygnięto konkurs „Pudełko 
z niespodzianką” z okazji Dnia 
Dziecka. Spośród 11 uczestników, 
którzy prawidłowo rozwiązali zadania 
wylosowano 3 zwycięzców. W kon-
kursie wzięło udział prawie 30 dzieci.

27 czerwca odbył się Turniej 
FIFA 21 na PS4 o puchar Wójta 
Gminy Kaźmierz. Gracze zmierzyli 
się w drabince podwójnej eliminacji 
(każdy z nich, aby odpaść musiał prze-
grać 2 mecze). Najlepszym graczem 
całego turnieju okazał się Patryk 
Jankowiak. II miejsce zajął Bartosz 
Kaźmierski. III miejsce wywalczył 
Patryk Wichura. Dziękujemy wszyst-
kim zawodnikom za udział w turnieju, 
gratulujemy zwycięzcom.

Nasz debiut z kinem plenerowym 
możemy uznać za udany. Piątkowy 
wieczór a prawie noc 2 lipca upłynął 
dla sporej grupy widzów w atmos-
ferze relaksu i dobrego humoru. 
Pogoda dopisała, humory też, komary 
nie dokuczały a do tego towarzystwo 
takich gwiazd jak Robert Redford, 
Nick Nolte, Ewa Thompson na tle 
pięknych widoków…cóż… chyba nic 
więcej nie potrzeba.

Biblioteka

Biblioteka

Biblioteka
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Biblioteka Publiczna i Centrum Kultury w Kaźmierzu 
otrzyma dofinansowanie

Ogłoszono wyniki programu 
Konwersja cyfrowa domów kul-
tury. Nasz projekt pod nazwą Blisko 
Siebie – Cyfrowa Odnowa Biblioteki 
Publicznej i  Centrum Kultury 
w Kaźmierzu otrzyma dofinansowa-
nie w kwocie 84 500,00 zł.

Na konkurs wpłynęło 1221 wnio-
sków, z czego 1006 przeszło pozy-
tywnie ocenę formalną. Ostatecznie 
wyłoniono 200 grant obiorców, któ-
rzy otrzymają łączne dofinansowanie 
w kwocie 26 430 500 złotych.

W ramach projektu weźmiemy 
udział w szkoleniach Narodowego 
Centrum Kultury, skorzystamy 
z pomocy tutora cyfrowego oraz 

doposażymy instytucję w sprzęt.
Projekt Konwersja cy frowa 

domów kultury finansowany jest ze 
środków Unii Europejskiej w ramach 
działania 3.2 „Innowacyjne rozwiąza-

nia na rzecz aktywizacji cyfrowej” III 
Osi Programu Operacyjnego Polska 
Cyfrowa na lata 2014-2020.

XIII Przegląd Twórczości Seniorów
X I I I  Pr ze g l ą d  Twó r c zo ś c i 

Seniorów, po raz pierwszy zorgani-
zowany przez Bibliotekę Publiczną 
i Centrum Kultury Kaźmierzu, 
i po raz pierwszy w plenerze, przy 
pałacu. 31 lipca na scenie wystą-
piły trzy zespoły: Goślińskie Chabry 
z Murowanej Gośliny, Ostrorogskie 
Jaśki z Ostroroga oraz Kaźmierzanka 
z Kaźmierza. Dodatkową atrakcją 
sobotniego popołudnia był występ 
znanego wokalisty z Szamotuł – 
Pawła Bączkowskiego.

XIII Przegląd Twórczości został 
zorganizowany przez Bibliotekę 
Publiczną i  Centrum Kultury 
w Kaźmierzu przy wsparciu Starostwa 
Powiatowego w Szamotułach i Gminy 
Kaźmierz. Wśród publiczności obecni 
byli: przewodnicząca Rady Gminy 
Kaźmierz – Arleta Wojciechowska 
oraz wójt Gminy Kaźmierz – Zenon 
Gałka. Przewodnicząca Rady oraz 
wójt Gminy Kaźmierz w kilku ciepłych 
zdaniach podsumowali imprezę. Na 
koniec Wójt Gminy Kaźmierz przyłą-
czył się do wspólnej zabawy i zaśpie-
wał z zaproszonym artystą.

Biblioteka

Biblioteka
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Wakacje w pałacu
 Barwne motyle i zdrowa 

rywalizacja
Barwne motyle i zdrowa rywa-

lizacja. Tak w skrócie można było 
podsumować pierwszy tydzień lipca 
w bibliotece. Podczas zajęć plastycz-
nych dzieci tworzyły piękne, kolo-
rowe motyle. Drugiego dnia zadbali-
śmy o tężyznę i dobre humory dzieci 
Uczestnicy zajęć ruchowych nie tylko 
rywalizowali, ale także współpra-
cowali. Sporo emocji dostarczały 
kolejne konkurencje: bieg z przeszko-
dami, łowienie rybek, rzuty piłecz-
kami i wiele innych zabaw. 

Slime i podwodny świat
Kolejnego dnia wakacji zaprosili-

śmy dzieci do zabaw plastycznych. 
Najpierw odbyły warsztaty slime, 
kiedy to dzieci własnoręcznie spo-
rządzały rozciągliwe i elastyczne 
zabawki. Podczas drugich zajęć 
najpierw pokonały tor przeszkód 
z czyhającymi rekinami, by później 
tworzyć akwarium z pięknym pod-
wodnym światem. 

Wakacyjne gry i zabawy ruchowe 
Gra w zbijaka, pajaca, wyścig 

w workach, podrzucanie balona 
i łowienie rybek. 

Warsztaty plastyczne i zajęcia 
z robotyki

W ostatnim tygodniu lipca dzieci 
uczestniczyły w warsztatach pla-
stycznych i zajęciach z robotyki. 
Powstały piękne prace z guzików 
oraz słoiki ozdabiane techniką deco-
upage. Podczas zajęć z robotyki 
dzieci składały pojazdy. Piski, okrzyki 
radości i głośny śmiech towarzyszył 
wyścigom.

Wakacyjna produkcja mydła i kul 
do kąpieli

Piękny zapach unosił się w pałacu 
5 sierpnia. Nasze wakacyjne dzieci 
własnoręcznie robiły mydła i kule 
do kąpieli. Podczas zabawy musiały 
także ważyć składniki, dokładnie je 
mieszać.

Żółwie i koniki morskie
Podczas zajęć plastycznych dzieci 

tworzyły żółwie i koniki morskie. 
Wykorzystały do tego butelki plasti-
kowe, papierowe talerzyki, kolorowe 
cekiny i piasek morski.

Podchody  w parku
Dzieci z nami się nie nudzą! 

Chętnie brały udział w podchodach. 
Zmagały się z łamigłówkami literac-
kimi, matematycznymi. Zadań rucho-
wych też nie zabrakło.

Warsztaty malowania toreb
W naszej ofercie wakacyjnej zna-

lazły się również warsztaty, podczas 

których dzieci malowały torby. Z tej 
propozycji uczestnicy wakacji także 
chętnie skorzystali. Powstały orygi-
nalne, barwne torby.

Literacko-plastyczne warsztaty 
z autorką Knedelkowa

Ilekroć gości u nas Joanna 
Krzyżanek, tylekroć jest ciekawie, 
zabawnie. I tym razem dzieci wyszły 
z zajęć bardzo zadowolone i uśmiech-
nięte. Pisarka zapewniła dzieciom 
cudowną wyprawę do świata książki, 
wyobraźni. Dzieci wykorzystując 
szary papier i kredki stworzyły kolo-
rowe żółwie i ryby.

Biblioteka
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Muzyczne przeboje lat 80. tych

Koncert wyjazdowy zespołu Kaźmierzanka

Filie biblioteczne w świetlicach

Utwory rockowe i popowe 
w brzmieniu instrumentów smyczko-
wych? Dlaczego nie? W niedzielne, 
jakże upalne popołudnie rozbrzmie-
wały przy pałacu w Kaźmierzu prze-
boje muzyczne lat 80. w wykonaniu 
kwartetu smyczkowego Aquartet. 
Utwory przeplatane dowcipnymi 
i ciekawymi komentarzami konfe-
ransjera – Witolda Pelki zabrały nas 
w cudowną podróż tamtego okresu.

Zespół czarował publiczność pio-
senkami granymi w niepowtarzal-
nej aranżacji. Była „Autobiografia” 
Perfektu, „Biała flaga” Republiki, 
„Mniej niż zero” Lady Pank czy też 

Dzia łający przy Bibl iotece 
Publicznej i  Centrum Kultury 
w Kaźmierzu zespół wokalny 
K a ź m i e r z a n k a  u c z e s t n i c z y ł 
w niedzielę, 25 lipca w Wielkopolskim 
Przeglądzie Zespołów Wokalnych 
K l u b ó w  S e n i o r a  i  O s ó b 
Niepełnosprawnych w Ostrorogu. 
W przeglądzie zorganizowanym tra-
dycyjnie w amfiteatrze nad jeziorem 
Mormin obok Kaźmierzanki wystą-
piły Ostrorogskie Jaśki z Ostroroga, 
Chojanki z Chojna, Przemysław 
z Rogoźna, Rożnowianie z Rożnowa. 
Był to pierwszy wyjazdowy występ 
Kaźmierzanki od czasu złagodzenia 
obostrzeń covidowych. 

Po miesięcznej przerwie od sierp-
nia zaczęły działać filie biblioteczne 
w Bytyniu i Gaju Wielkim. W miesiącu 
sierpniu filia biblioteczna w Bytyniu 
będzie czynna we wtorki, w godzi-
nach od 13.00 do 17.00 natomiast 
w Gaju Wielkim w środy, w godzinach 
od 13.00 – 17.00.

„W moim ogrodzie” zespołu Daab. 
Nie zabrakło również przebojów 
zagranicznych Madonny, Stinga, 

Michael’a Jacksona, zespołu Quinn 
czy Roxette.

Zapraszamy do nowych siedzib. 
Bytyń – świetlica wiejska, ul. Lipowa 8. 
Gaj Wielki – świetlica wiejska, 
ul. Bukowska 9. 

Biblioteka

Biblioteka

Biblioteka
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Kilka refleksji radnego powiatowego. (Część III)
23 czerwca odbyło się posiedze-

nie Rady Powiatu Szamotulskiego, 
tzw. sesja absolutoryjna, poprze-
dzona posiedzeniami komisji, 
które zapoznały się z podstawo-
wymi dokumentami, mającymi dać 
obraz działania Zarządu Powiatu 
Szamotulskiego za rok 2020. Jakie 
to są dokumenty? Przede wszyst-
kim Sprawozdanie  Zarządu Powiatu 
Szamotulskiego z  w ykonania 
budżetu Powiatu Szamotulskiego za 
rok 2020, Raport o stanie Powiatu 
Szamotulskiego za rok 2020, Opinia 
Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w Poznaniu o sprawozdaniu 
z wykonania budżetu Powiatu 
Szamotulskiego za rok 2020, Opinia 
Komisji Rewizyjnej o wykonaniu 

budżetu, Wniosek Komisji Rewizyjnej 
w sprawie absolutorium dla Zarządu 
Powiatu Szamotulskiego za rok 2020.                                                          
Jako wiceprzewodniczący Komisji 
Rewizyjnej brałem udział w przygoto-
waniu tego ostatniego, bardzo waż-
nego dokumentu, w którym - wraz  
z pozostałymi członkami komisji - 
wnioskujemy o udzielenie absoluto-
rium Zarządowi. Wszystkie uchwały 
podjęte w czasie czerwcowej sesji 
zmierzały do tej najważniejszej, czyli 
do podjęcia uchwały w sprawie 
udzielenia absolutorium  Zarządowi 
Powiatu Szamotulskiego za rok 2020.  
Taką uchwałę radni wszystkich klu-
bów podjęli 23 czerwca 2021 r.                                                                                                                                               
  Zostałem powołany do dwóch 
komisji konkursowych dla wyłonie-

nia kandydata na stanowisko dyrek-
tora w Liceum Ogólnokształcącym 
im. ks. Piotra Skargi w Szamotułach 
i  w Zespole Szkół nr 3 im. 
Hugona Kołłątaja w Szamotułach. 
Kandydatem na stanowisko dyrek-
tora w Liceum z Ogólnokształcącym                                    
im. ks. Piotra Skargi w Szamotułach  
została wybrana i zatwierdzona                                
pr zez  Zar ząd Powiatu  pani 
J u s t y n a  S z a n i a w s k a - B u d a j .                                                                 
Przed nami wszystkimi wakacje, 
zatem życzę wszystkim zasłużonego                                      
i bezpiecznego odpoczynku od wiel-
kich i małych spraw tego świata, dużo 
słońca i wewnętrznego wyciszenia. 

Włodzimierz Malinowski

Kaźmierz - szczepimy się...
21 sierpnia w świetlicy wiejskiej 

w Gaju Wielkim odbyły się szczepie-
nia przeciw Covid-19 szczepionkami 
Pfizer oraz Janssen. Zaszczepiło się 
27 osób. Akcja została powtórzona 
28 sierpnia w szkole podstawowej 
w Kaźmierzu podczas obchodów 
Święta Chleba i Sera. Tutaj zaintere-
sowanie było większe, gdyż zaszcze-
piło się 62 osoby.

18 września odbędzie się kolejna 

Sołtys i Rada Sołecka Gorszewic

Świadectwa rozdane, rozpoczął się czas wakacji,
czas odpoczynku i zabawy

W Sołectwie Gorszewice 3 lipca 
2021 r. na rozpoczęcie wakacji 
został zorganizowany pokaz udzie-
lania pierwszej pomocy i podchody. 
Dziękujemy OSP Chlewiska za cenne 
rady i wskazówki podczas pokazu. 
Podczas podchodów zabawy było co 
niemiara. Zadania polegały na malo-
waniu twarzy, przydała się również 
znajomość tabliczki mnożenia i dobra 

akcja szczepień, podczas której 
będzie można zaszczepić się ww. 
szczepionkami w Gaju Wielkim 
w godzinach 9.00-10.00, natomiast 
w Kaźmierzu w godzinach 10.30-
12.00. Osoby chcące się zaszczepić 
prosimy o zgłoszenie pod numerem 
telefonu 61 29 37 305 w godzinach 
9.00-14.00. Szczegółowe informacje 
na www.kazmierz.pl

sprawność fizyczna. Dzieci z zada-
niami poradziły sobie celująco. Na 
mecie czekały na nie lody, słodko-
ści i kiełbaska z ogniska. Dziękujemy 
dzieciom za udział, dorosłym za 
pomoc. Życzymy bezpiecznych i uda-
nych wakacji.

UG Kaźmierz
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Tym razem chciałbym przybliżyć, 
postać księdza, który co prawda nie 
posługiwał w kaźmierskiej parafii, 
ale z naszej parafii pochodził. Nikt 
już tego nie pamięta, a ja dowie-
działem się o tym duchownym od 
śp. ks. Leszka Wilczyńskiego.

Ur. 01.01.1822 r. 
we wsi Radzyń 
(Radzyny) w parafii 
Kaźmierz w powie-
cie szamotulskim, 
by ł synem rol -
nika Wincentego 

i Nepomuceny z Konikiewiczów. Do 
szkoły ludowej chodził w Koninie 
pod Pniewami, a następnie do gim-
nazjum w Trzemesznie i Gimnazjum 
św. Macieja we Wrocławiu, gdzie zdał 
maturę w 1842. Wl. 1843-1846 studio-
wał nauki teologiczne w Seminarium 
Duchownym w Poznaniu i Gnieźnie. 
Wyświęcony na kapłana 19 IX 1846, 
był wikariuszem przy archikatedrze 
poznańskiej. W 1847 wstąpił na uni-
wersytet w Berlinie, gdzie studio-
wał filozofię, historię i archeologię. 
Wróciwszy w 1848 do archidiece-
zji, był wikariuszem w Książu, Buku 
i w par. św. Wawrzyńca w Gnieźnie. 
Podczas powstania 1848 był kape-
lanem obozu wojskowego w Książu. 
We wrześniu 1849 otrzymał probo-
stwo w Mielżynie (dek. powidzki) 
i tam pracował do śmierci. Był jed-
nocześnie wicedziekanem i od 
1873 dziekanem dek. powidzkiego. 
W 1886 otrzymał godność kano-
nika honorowego kapituły poznań-
skiej. Czynny był w życiu społecznym 
także w okresie popowstaniowym. 
Będąc członkiem Ligi Polskiej zabierał 
głos na zjeździe w Kórniku w dniach 

ks. Hilary Koszutski (1822-1896)
10-12 stycznia 1849 jako delegat 
pow. bukowskiego. Zorganizował 
w Buku i utrzymywał przeważnie 
własnym kosztem ochronkę dla sie-
rot po powstańcach. W Mielżynie 
również założył ochronkę i bibliotekę 
Tow. św. Wincentego a Paulo. Był 
członkiem Tow. Rolniczego Średzko-
Gnieźnieńsko-Wrzesińskiego, uczest-
nicząc w walnym zebraniu towa-
rzystw z tych powiatów 21 II 1861 
w Poznaniu, inaugurującym powsta-
nie Centralnego Tow. Gospodarczego. 
Powołał do życia w Mielżynie 
26 X 1871 tzw. szkołę niedzielną - 
w 1872 uczęszczało do niej ponad 
50 osób dorosłych, z podziałem na 
zaawansowanych i analfabetów. 
K. miał w tej szkole wykłady z histo-
rii kościelnej, dwóch zaś nauczycieli 
świeckich uczyło polskiego, pod-
staw matematyki, rysunku rzemieśl-
niczego, wystawiania rachunków, 
a także śpiewu. Notowano znaczne 
postępy w nauce („Kurier Pozn.”). 
Brak późniejszych informacji o tym 
przedsięwzięciu. W okresie kultur-
kampfu sąd w Gnieźnie skazał K-go 
23 XII 1874 jako dziekana na 100 tala-
rów grzywny za odmowę ujawnienia 
nazwiska tajnego delegata papie-
skiego, zarządzającego archidiece-
zją. W 1876 K. przemawiał na wiecu 
w Witkowie (17II), przedstawiając 
m.in. losy uwięzionego przez władze 
pruskie kard. M. Ledóchowskiego. 
Był głównym mówcą na wiecu 
w Mielżynie 9 IX 1883, z okazji 200-
lecia odsieczy wiedeńskiej. W dniu 12 
II 1888 przemawiał w Mielżynie na 
wiecu, w proteście przeciw rugowa-
niu języka polskiego ze szkół. W 1889 
został wybrany prezesem polskiego 

Komitetu Wyborczego na pow. 
Witkowski. W 1894 znajdował się 
w komitecie ogólnym II wiecu katol. 
na zabór pruski w Poznaniu.

Od 1857 (lub wcześniej) poświę-
cał się publicystyce. We wrześniu 
1858 miał proces w Lesznie za 
wstęp do opublikowanych Żywotów 
świętych przez „Przyjaciela dzieci”, 
w którym policja znalazła fragment 
o podburzaniu (skazano go na 20 
talarów grzywny). W l. 1860-1862 
wraz z Edmundem Bojanowskim 
z Grabonoga redagował i wydawał 
nieregularnie pisemko dla ludu pt. 
„Rok Wiejski”, mające charakter reli-
gijno-umoralniający, zawierające 
także treści historyczne. Był współ-
założycielem i następnie współre-
daktorem czasopisma pt. „Oświata”, 
wychodzącego w l. 1865-1867, a prze-
znaczonego dla nauczycieli i rodzi-
ców. K. wspierał także „Oświatę” 
finansowo. Władze pruskie zakazały 
nauczycielom abonowanie „Oświaty” 
z powodu zawartych w niej akcen-
tów narodowych. Główną jednak 
dziedziną jego pracy pisarskiej były 
popularne żywoty świętych. W żywo-
tach tych nakreślał sylwetki świętych 
na tle fragmentów dziejów Polski, co 
miało szczególne znaczenie w dobie 
zaborów. Napisał, poza tym opartą 
na źródłach niedużą monografię 
swej parafii pt. Obrazek historyczny 
Mielżyna i kościoła parafialnego 
w Mielżynku (P. 1887). Był członkiem 
PTPN.

Zmarł 26 II 1896 w Poznaniu 
w Zakładzie (szpitalu) Sióstr 
Miłosierdzia, a pochowany został 
w Mielżynie. J.O.
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Te poglądy w latach wojny były 
tematem dyskusji, ale po wojnie stały 
się głównym obszarem życia zawodo-
wego ojca, kiedy to swoje życie musiał 
poukładać na nowo, w Polsce komu-
nistycznej. Ojciec odnalazł mamę, 
która po Powstaniu Warszawskim 
przedostała się na południe Polski, 
do Pieskowej Skały, gdzie na zamku 
była wychowawczynią w zakładzie 
dla sierot wojennych, prowadzo-
nym przez organizację Czerwonego 
Krzyża. Rodzice po radosnym powita-
niu, szczęśliwi, że po 5 latach znowu 
mogą być razem. stanęli przed dyle-
matem, co dalej…

Znali treść nowych przepisów, któ-
rych wynikało, że poza sobą i rado-
ścią z zakończenia wojny, radością 
z tego, że z rodziny nikt nie zginął, byli 
bezdomni, bez pieniędzy, posiadając 
tylko to, co mieli na sobie. Jednak 
radość z ocalenia dała im siły i ener-
gię budowania nowego życia.

Dekret o z dnia 6. września 
1944 r. o przeprowadzeniu reformy 
rolnej głosił: „Reforma rolna w Polsce 
jest koniecznością państwową 
i gospodarczą i będzie zrealizo-
wana przy udziale czynnika społecz-
nego zgodnie z zasadami Manifestu 
Polskiego Komitetu Wyzwolenia 
Narodowego. Punkt e) z art 2. ust 
1., tego dokumentu mówił, że: „kon-
fiskuje się ziemię stanowiącą wła-
sność albo współwłasność osób 
fizycznych lub prawnych, jeżeli ich 
rozmiar łączny przekracza bądź 100 
ha powierzchni ogólnej, bądź 50 ha 
użytków rolnych, a na terenie woje-

Niegolewscy herbu Grzymała
wództw poznańskiego, pomorskiego 
i śląskiego, jeśli ich rozmiar łączny 
przekracza 100 ha powierzchni ogól-
nej, niezależnie od wielkości użytków 
rolnych tej powierzchni”.

Polscy komuniści wypełnili te prze-
pisy z nadgorliwością, bo poza ziemią 
zabrali również siedziby mieszkalne 
właścicieli majątków, czego w treści 
dekretu nie było. Stworzono również 
przepis wykonawczy, według którego 
właścicielom zabranych majątków 
ziemskich, nie wolno było nawet prze-

bywać na terenie znacjonalizowanej 
nieruchomości. Sprawiło to straty 
również dóbr ruchomych, ponie-
waż ani ojciec, ani mama nie mogli 
pojechać do Bytynia, żeby zabrać 
to czego jeszcze nie rozkradziono. 
Dekret przyrzekał, że: „Wywłaszczeni 
właściciele lub współwłaściciele nie-

ruchomości ziemskich wymienio-
nych w art. 2 część 1-sza lit. e) mogą 
otrzymać samodzielne gospodarstwa 
rolne poza obrębem wywłaszczo-
nego majątku w ramach niniejszego 
dekretu względnie, jeśli z tego prawa 
nie skorzystają, będzie wypłacane im 
zaopatrzenie miesięczne w wysokości 
uposażenia urzędnika państwowego 
VI grupy. Jednak większość właści-
cieli, mimo składania podań w tej 
sprawie, nie otrzymała ani propozy-
cji dot. 5. ha. ziemi ani zaopatrzenia. 
W tej grupie znalazła się moja rodzina. 
Rodzice musieli rozpocząć nowe życie 
z dala od miejsc urodzenia i gro-
bów rodzinnych. Dzięki szerokiemu 
wykształceniu i surowemu wycho-
waniu, któremu poddawani byli 
w młodości zarówno rodzice jak i inni 
ziemianie oraz determinacji wynika-
jącej z radości z przetrwania wojny 
ziemianie przez lata Polski Ludowej 
radzili sobie w miarę dobrze. Ojciec 
po kilkudziesięciu latach pracy w róż-
nych instytucjach postanowił zająć 
się pracą naukową i w latach sześć-
dziesiątych zrobił doktorat potem 
się habilitował by w kolejności otrzy-
mać tytuł profesora prezydenckiego 
z dziedziny ekonomiki rybołówstwa 
morskiego. Był autorem ponad 40. 
pozycji naukowych, lubianym wykła-
dowcą, członkiem i przewodniczącym 
kilku międzynarodowych organizacji 
w zakresie rybołówstwa morskiego. 
Mama nigdy nie pracowała zawo-
dowo, gorzej adaptując się do nowej 
sytuacji życiowej. Prowadziła dom. 
My jako dzieci korzystaliśmy na tym, 
bo w domu zawsze czekała na nas 
z ciepłym obiadem. Rodzice nigdy 
po wojnie nie odwiedzili Bytynia. 
Nawet wtedy, kiedy już przepisy na 
to zezwalały. Bardzo jednak tęsknili. 
Za swoimi rodzinnymi stronami, źle 
się czując w dużym mieście, jakim jest 
Warszawa.

Ja z rodzeństwem wychowałam 
się w skromnych warunkach finanso-
wych, ale z poczuciem tego co w życiu 
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wał wytrwale z nowymi władzami, 
stale podkreślając, że jest zaintereso-
wany powrotem do Bytynia. Niestety 
otrzymywał pisma informujące, że 
przepisy dekretu są aktualne. No 
i pewnego dnia przyszła wiadomość, 
że dwór w Bytyniu został sprzedany!

Ojciec spotkał się wtedy z panem 
Sigmundem Nissenbaumem. Długo 
rozmawiali przy herbacie w mieszka-
niu moich rodziców, przy ul. Narbutta 
50 w Warszawie. Pan prezes pożyczył 
wtedy od ojca nasze ostanie rodzinne 
fotografie przedstawiające bytyń-
ski dwór (niestety do tej pory zdjęć 
tych rodzinie nie zwrócono, mimo 
częstych upomnień). Mój ojciec sam, 
jako człowiek bardzo prawy, ufał każ-
demu i uważał, że skoro dwór został 
sprzedany i nowy właściciel chce go 
odbudować, to zdjęcia mogą pomóc, 
żeby przywrócić budynkowi dawną 
formę. Wierzył w szlachetne inten-
cje pana Sigmunda i uważał, że sam 
prezes nie zawinił względem naszej 
rodziny, mając okazję kupienia oka-
zyjnie obiektu, za symboliczną zło-
tówkę. Tym bardziej, że prezes dekla-
rował, że w Bytyniu realizowane 
będą cele społeczne. Obiekt ten miał 
służyć fundacji stworzonej dla zacho-
wania tradycji żydowskich. Ojciec 
mój sam kochając przeszłość własnej 
rodziny, rozumiał jak ważne jest to, 
żeby nieliczne pozostałości zdewasto-
wanych śladów kultury judaistycznej, 
jakie uratowały się z pożogi wojen-
nej, ochronić i ocalić od zapomnie-
nia. W tym zakresie wspierał działa-
nia Fundacji Rodziny Nissenbaumów. 
Miał jednak ogromny żal do tych, co 
stali się paserami naszej rodzinnej 
własności i to już za wolnej Polski, 
sprzedając obiekt bez porozumienia 
się z nami, mimo świadomości, o tym, 
że nadal istniejemy! 

jest najważniejsze - to co w sercu i to 
co w głowie.

Do wspomnień o przeszłości 
w moim rodzinnym domu wracano 
często, w codziennych sytuacjach, ale 
i w kontekście też tzw. „prawd obja-
wionych”, które głosiły: „że wszystko 
może się w życiu zmienić się w jed-
nej chwili bez Twojego na to wpływu 
i że dlatego ważne jest to - co masz 
w sobie, a nie to co masz na sobie”. 
Ważna było wykształcenie, nauka 
języków, zdrowie, wakacje. Wszystko 
to co rozwijało możliwości adaptacji 
w życie, niezależnie od chwilowych 
sytuacji, na które się nie ma wpływu.

Tak było do roku 1989. Wtedy to, 
kiedy nastała Nowa Polska w ser-
cach rodziców i wielu dawnych wła-
ścicieli rozbudzone zostały nadzieje, 
związane ze zmianami ustrojowymi 
w Polsce. Wszyscy widzieli realne 
szanse na powrót do siedzib rodzin-
nych. Siedzib, które czasami, jak 
Niegolewo, należało od kilkuset lat 
do jednej rodziny. Rodzice jak i inni 
byli wtedy tego pewni i martwili się 
tylko jak odbudują dom pozbawieni 
dochodów z ziemi, bo zdawali sobie 
sprawę, że ziemia nie może być zwró-
cona. Wszyscy liczyli na odszkodowa-
nia za przejęta ziemię.

Ojciec miał już wtedy ponad 80 
lat, ale od 1990 roku - do swojej 
śmierci, w roku 1998, korespondo-

Na zdjęciach:
1. Halina z Gniazdowskich Niegolewska ok. 1935 r
2. Andrzej Niegolewski w mundurze 15. Pułku Ułanów 
Poznańskich. Jest to zdjęcie portretu wykonanego obozie, 
w Woldenbergu, w 1943 roku, przez malarza, Edmunda Czar-
neckiego (1906-1990). Portret ten ojciec przesłał z obozu i moja 
mama go otrzymała w Warszawie, gdzie wtedy pracowała 
w ogrodach przy ul. Karolkowej. Była to jedyna rzecz jaką 
uratowała uciekając z płonącej Woli, w pierwszych dniach 
Powstania w 1944 r. 

Jadę sobie przez Kaźmierz spacerkiem,

jest lato więc nie autkiem a rowerkiem.

Skręcam w lewo, co mijam już wiecie,

tu Orlen, nie tankuj, nie jedź po secie.

„No to po secie i na rusztowanie”, 

kto pamięta – kiedyś takie wyzwanie?

Ale, ale, wróćmy na moją trasę,

chociaż wspomnień, jak każdy, mam masę.

Na rondzie w Topolową wjeżdżam,

koło „Dino”, Strażaków, przejeżdżam.

Tu też siedziba „Klubu Seniora”,

pandemia – rzekła: „Fora ze dwora”.

Topolową wolno jadę sobie

i jeszcze nie wiem co dalej zrobię.

Urodzajna, Pasieczna – ciekawe?!?

Wjeżdżam w Pasieczną zbadać sprawę.

Dalej Bartników, Spadziowa, Pszczela,

będzie Mai, Gucia – jej przyjaciela?

Nie – Miodowa, Nektarowa, Solarna,

„Myszka Miki” głosami dzieci gwarna.

Domki parterowe, na dachach panele,

„Osiedle Słoneczne”, nazwa mówi wiele.

FBI „Filar” domki wybudowała,

Panu Zenonowi A. za to chwała.

Osiedle tętni życiem i się rozrasta,

bo pan A. nie powiedział jeszcze „Basta”.

Po Pyłkowej – Rojowa? Ulowa?

Niech ulicę ma też Pszczela Królowa!

Dobre pomysły, Firma Rodzinna

wcielać w życie dalej powinna.

A na „Słonecznym” słoneczni ludzie,

odpoczywają po całym dnia trudzie.

„Słoneczne” – co z tego wynika?

w Kaźmierzu „kwitnie” fotowoltaika.

A dobra energia krąży w koło

i w Kaźmierzu jest zawsze wesoło.

„Osiedle  Słoneczne”

Kaźmierz, sierpień 2021 r.

Hanna S - Kurzawska           
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myjemy i kroimy w kostkę, a następ-
nie smażymy na odrobinie oleju. 
Podsmażone mięso odkładamy i na tę 
samą patelnię dodajemy 50 g masła 
i smażymy posiekaną cebulę i pokro-
jone w plasterki pieczarki. Kurczaka 
z warzywami wykładamy na podpie-
czony spód.
• W oddzielnej misce mieszamy
3 jajka, 150 ml śmietany oraz 100 ml 
jogurtu naturalnego. Wymieszaną 
masę doprawiamy solą i pieprzem, 
a następnie dodajemy ser żółty 
i posiekany szczypiorek. Tak przy-
gotowaną masą zalewamy tartę, 
a następnie zapiekamy ją przez około 
20-30 minut w temperaturze 180 
stopni.

“Obserwator Kaźmierski” jest bezpłatnym
biuletynem informacyjnym Gminy Kaźmierz.

Wydawca: Gmina Kaźmierz,
64-530 Kaźmierz, ul. Szamotulska 20
tel. 61 29 18 065, fax 61 29 18 320,
www.kazmierz.pl
p.o. Redaktor naczelny: Janusz Stróżyk
Email redakcji: info@kazmierz.pl
Nakład: 2 000 egzemplarzy
Numer zamknięto:  31 sierpnia 2021 roku
Skład oraz druk: Drukarnia Kaźmierz
64-530 Radzyny, ul. Leśna 10

OGŁOSZENIA I REKLAMY:
Drukarnia Kaźmierz
Radzyny , ul. Leśna 10
tel. 506 221 335
kontakt@drukarnia-kazmierz.pl
Biuro Ogłoszeń RESO
Przeźmierowo, ul Poznańska 17
tel. 604 372 440
biuro.ogloszen.reso@wp.pl

Wydawca nie odpowiada za treść ogłoszeń.
Redakcja zastrzega sobie prawo do skrótów
i opracowywania materiałów.

Urząd Gminy w Kaźmierzu
tel. 61 29 18 065
www.kazmierz.pl
gmina@kazmierz.pl

Zakład Usług Komunalnych
w Kaźmierzu
tel. 61 29 18 187
www.zuk-kazmierz.pl
zuk@zuk-kazmierz.pl
Zgłoszenia awarii (poza godzinami pracy)

tel. 784 698 536
awarie wodociągowe
tel. 784 372 264
awarie kanalizacyjne
tel. 784 372 623
awarie ciepłownicze

Gminny Ośrodek Pomocy
Społecznej
tel. 61 29 17 533
www.gopskazmierz.pl
ops@kazmierz.pl

Biblioteka Publiczna i Centrum 
Kultury w Kaźmierzu
tel. 61 29 18 408
www.biblioteka-kazmierz.pl
biblioteka@kazmierz.pl

Bezpłatna Pomoc Prawna
Nieodpłatne Poradnictwo
Obywatelskie tel. 61 29 28 790
Od poniedziałku do piątku
w godzinach 8:00 – 11:00
pomocprawna@szamotuly.com.pl

Przychodnia Leczniczo 
Diagnostyczna Lekarzy Rodzinnych
tel. 61 29 18 299

Praktyka lekarska
Lek. med. Andrzej Chełminiak
tel. 61 29 17 900
tel. 603 126 177

Poradnia Stomatologiczna
„TEC – DENT”
tel. 61 29 17 812

Pogotowie energetyczne: 991
Pogotowie gazowe: 800 909 909

WAŻNE
TELEFONY

Tarta
z pieczarkami 
i kurczakiem

Smacznego!
Marcin Rosół

Składniki:
• 200 g mąki pszennej
• 150 g masła
• 4 jajka
• 200 g śmietany 18%
• 100 g sera żółtego
• 1 cebula 
• 300 g pieczarek
• 1 szt. filetu z kurczaka
• 100 g jogurtu
• sól
• pieprz
• pół pęczka szczypiorku

Przygotowanie:
• Ciasto: Na stolnicę wysypujemy 
przesianą mąkę, dodajemy sól, 100 
g masła pokrojonego w kostkę, 
50 ml śmietany oraz wbijamy 1 jajko. 
Wszystko szybko ugniatamy. Gotowe 
ciasto zawijamy w folię spożywczą 
i chowamy do lodówki na godzinę.
• Po tym czasie wyciągamy schło-
dzone ciasto, wałkujemy i wyklejamy 
nim spód i boki wcześniej natłuszczo-
nej lub wyłożonej papierem do pie-
czenia formy. Nakłuwamy ciasto na 
całej jego powierzchni. Pieczemy 
około 20 minut w piekarniku rozgrza-
nym do 180 stopni.
• Farsz: W czasie kiedy spód się pie-
cze, przygotowujemy farsz. Kurczaka 
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